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To je název fi rmy, která zpracovává 

projekty na udržování a rozšiřování 

zeleně v krajině jak uvnitř sídelních 

útvarů tak i mimo ně. Projekty jsou 

dotovány z fondů Evropské unie. Dbá 

se při nich, aby volba vysazovaných 

dřevin nerušila tradiční ráz stávající 

výsadby, ale naopak se mají uplatňovat 

domácí dřeviny, které jsou v podmín-

kách daného místa tradičně zastoupe-

ny, ale často musely ustoupit různým 

civilizačním tlakům.    

Naše obec se k této akci přihlásila 

dílčím projektem rozšíření a obnovy 

stromových a keřových výsadeb v in-

travilánu obce. Projekt zpracovala ing. 

Lenka Musilová a projednalo jej a po 

dílčích úpravách i schválilo obecní 

zastupitelstvo na veřejné schůzi dne 

28. března. Projekt zahrnuje obnovu, 

novou výsadbu a udržování v lokali-

tách fotbalové hřiště, ulice U Vodo-

jemu, ulice Šálecká a ulice Severní 

včetně Souběžné a malého parčíku na 

počátku ulice Zahradní a zahrádku při 

obecním úřadu. U hřiště mají být doží-

vající topoly nahrazeny lípami a alej 

hrušní podél silnice doplněna novou 

výsadbou téhož druhu. Pod stromový-

mi výsadbami se má vysázet keřové 

patro a keře mají oddělovat hřiště od 

sousedního pozemku i na východní 

straně. Ulice U Vodojemu a Šálecká 

mají být vysázeny jeřáby. V Severní 

ulici má být stávající výsadba dopl-

něna směsí několika druhů domácích 

dřevin většího i menšího vzrůstu, aby 

vzhled této výsadby  lépe prostorově 

působil při pohledu na obec zven-

čí.  Ze vzrůstnějších druhů se  počítá 

s javorem mléčem a javorem babykou, 

z méně vzrůstných s hlohem a jeřáby. 

Do ulice Souběžné byl zvolen hloh, 

odrůda okrasná květem a pro parčík 

na počátku ulice Zahradní záhonky 

s okrasnými keři, které tu mají nahra-

dit chybějící keřové patro. Pro zahrád-

ku u obecního úřadu se navrhuje rov-

něž keřová výsadba.

Celý podrobný projekt je k dispozici 

k nahlédnutí na obecním úřadě. 
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ŽIVOT V ZELENI – LIVING IN GREEN



Nedávno jsem navštívil knihkupectví Akademia na Vác-

lavském náměstí a při procházení mezi regály s vystavenými 

knihami mi padla do oka čtyřdílná publikace pod názvem Po-

bělohorská šlechta v Čechách a na Moravě. Napadlo mi, že by 

tam mohly být některé dosud neznámé údaje z novější histo-

rie šlechtických rodů, které vládly na Máslovicích v 18. a 19. 

století. Nemýlil jsem se. Když jsem nalistoval heslo Woračic-

ký, kterýžto rod držel Máslovice od roku 1706 do roku 1818, 

dozvěděl jsem se, že prodej celého statku Chvatěruby včetně 

Máslovic nebyl jediným prodejem, kterým se tento rod zba-

voval pozemkové držby v Čechách. Během 19. století prodal 

všechny své statky v Čechách a přesídlil do Uher. Tam udělal 

slušnou kariéru. Jan Voračický (žil v letech1857 – 1938) byl 

dědičným členem uherského panského sněmu a jeho syn Oli-

ver, žijící v letech 1885 – 1965 působil v maďarských diplo-

matických službách. Posledním mužským potomkem tohoto 

rodu byl Oliverův synovec, který zemřel roku 1985.   

Posledním šlechtickým rodem, který držel Máslovice do 

zrušení roboty, byl rod Riese Stalbg ze Stallburgu. Původně 

to byl měšťanská rodina z Hesenska  a do šlechtického stavu 

byl povýšen v roce 1747 Mathias Riese. Právo usadit se v Če-

chách (tzv. právo inkolátu) získal rod až roku 1817 a rok na to 

koupil vnuk Mathiase  Mathias Friedrich Riese statek Chvatě-

ruby s Máslovicemi a připojil jej ke statku Panenské Břežany. 

Mathias Friedrich žil v letech 1787 – 1864 a je pochován se 

svou manželkou v Odolené Vodě na tzv. baronském hřbitův-

ku dnes nově obnoveném. Mathias Friedrich byl uznávaným 

hospodářem, propagátorem pěstování cukrovky a řepky a byl 

také politicky činný jako poslanec zemského sněmu. Měl tři 

syny, z nichž statek Panenské Břežany zdědil nejmladší Adolf, 

rovněž poslanec zemského sněmu.  Adolf žil v letech 1822 

-1899. Ten o své statky přišel patrně pro dluhy. Měl dva syny, 

Friedricha (1865 – 1922) a Herrmanna, narozeného v roce 

1866 a zemřelého někdy po roce 1930. Nic bližšího se o nich 

v uvedené knize neuvádělo.       
                                             v-ch-

Z HISORIE NAŠÍ OBCE
NOVÉ ÚDAJE O NAŠÍ BÝVALÉ VRCHNOSTI

Dne 5. března se konala valná hromada SK Máslovice, kte-

rá se mimo jiné usnesla převést vlastnictví sportovních kabin 

na hřišti na obec Máslovice. Na základě tohoto usnesení  byl  

dne 23. března 2011 pořízen u notářky Mgr. Marie Hájkové 

notářský zápis, ve kterém zástupce SK Máslovice pan Franti-

šek Zoula a zástupkyně obce Máslovice ing. Vladimíra Sýko-

rová shodně prohlásili a uznali, že budova sportovních kabin 

včetně vnitřního vybavení je ve výlučném vlastnictví obce 

Máslovice. Na základě tohoto prohlášení byl podán návrh na 

příslušný zápis do katastru nemovitostí a po jeho provedení 

bude požádán Úřad pro zastupování státu ve věcech majetko-

vých o převedení pozemku č. st.123, na kterém kabiny stojí, 

z vlastnictví státu na obec. 

Podle smlouvy mezi obcí a SK Máslovice zavazuje se obec 

udržovat kabiny v dobrém provozuschopném stavu a hra-

dit pojištění proti živelným pohromám. Sportovnímu klubu 

Máslovice jako uživateli se obec zavazuje přenechávat kabiny 

k jednotlivým nekomerčním akcím sportovního charakteru 

a ke konání schůzí klubu zdarma za podmínky, že uživatel 

stanoví osobu zodpovědnou za pořádek v kabinách a okolí. 

V případě způsobené škody je  uživatel povinen uhradit ji nej-

později do 30 dnů od jejího vzniku. Provozní náklady těchto 

akcí (spotřeba energie, vody apod.) hradí obec. Pokud bude 

kabin využito pro jiné účely, než je uvedeno výše, hradí se 

náklady uživatelem ve formě paušálu podle předpokládaných 

nákladů, v případě výdělečných akcí bude ještě stanoven po-

platek za nájem. S úplným zněním smlouvy se mohou zájem-

ci seznámit na obecním úřadě nebo u vedení SK Máslovice. 

Kabiny budou moci využívat i jiné subjekty z obce mimo 

SK za stejných podmínek.

Obec se bude poohlížet po možnostech dotací na rekon-

strukci kabin, bude muset mít zpracovaný projekt a rozpo-

čet. Předtím by však zastupitelé rádi věděli, jak si občané 

Máslovic představují budoucí využití kabin. Od toho se také 

bude vyvíjet projekt na rekonstrukci. Proto zde předkládáme 

možnost vyjádřit se formou ankety. Zaškrtnout můžete i více 

variant nebo napsat vlastní názor na využití. Anketní lístky 

vhazujte do hnědé schránky na budově obecního úřadu. 

VLEKLÝ PROBLÉM SPORTOVNÍCH KABIN UZAVŘEN

ANKETA
Napište Váš názor, jakým způsobem by měly být kabiny využívány.  Zaškrtněte varianty, které se Vám nejvíce líbí. 

� Šatna + umývárna  pro sportovce

� Společenská místnost na schůze

� Herna pro děti 

� Prostor na cvičení 

� Občerstvení

� Klubovna pro mládež

� Jiné:  .............................................................................................................

Jméno: .............................................................................................................  Podpis: .............................................

�
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Jaro, jaro, jaro už je tu, sníh se mění na sněženky, 
zima sype z peněženky na zem tisíc zlatých dukátů.
Jaro, jaro, zima už je pryč, včela ťuká na poupata,
vlaštovička od hor chvátá, v zobáčku nám nese petrklíč.

Tato píseň vystihuje jarní atmosféru, kterou naše škola 

žije. Děti se průběžně seznamují s jarní přírodou, počasím, 

s ptáky, rostlinami a věcmi, které je obklopují. Musíme 

říci, že máslovické okolí je pro děti velmi inspirující, jak 

již k výtvarnému, tak hudebnímu a dramatickému projevu, 

k poslechu básní,  písní a četbě různých příběhů a pohádek. 

Na vycházkách děti  pozorují  ptáky, o kterých si povídáme, 

seznamujeme se s jejich názvy  - vlaštovka, kukačka, datel, 

žluna, vrána, kos, sýkorka, vrabec, čížek, pěnkava, červen-

ka, orel a další, které děti, zejména Filip, dokáží  nejen 

pojmenovat, ale i o nich vyprávět. Denně na vycházkách 

procházíme  kolem jarních zahrad se zelenajícími se tráv-

níky, které v tomto měsíci hýří barevnými květy, ať jsou 

to žluté tulipány u Řezáčů, narcisy u Maixnerů, výhonky 

pivoněk u Bínů, kočičky u Hořánků, krokusy, modřenky, 

petrklíče, bledule, sněženky,  sedmikrásky, pampelišky, 

zlatý déšť a všechny ty ostatní květiny a keře, které se učí 

děti postupně pojmenovávat. Potěšením pro nás bylo, když 

nám maminka Adélky sdělila, jak byla překvapena, když 

ji čtyřletá dcera  upozornila  na to, že tady kvete narciska 

a zlatý déšť, že to ví ze školky.

V pondělí  11. dubna  nás navštívilo  divadélko Kůzle 

s představením  „ Kouzelná květina“, pak máme připravený 

další projekt „Velikonoce a jejich dozvuky“ s kraslicemi, 

pomlázkou, řehtačkou, beránkem, malovanými vajíčky, pe-

čením velikonočních perníčků a ještě jiných dobrot a  sa-

mozřejmě nebudou chybět ani dobroty od paní kuchařky. 

Vzhledem k pozdnímu termínu velikonočních svátků již 

nestihneme  každoroční let čarodějnic na koštěti, ale za to 

si řádně Velikonoce vychutnáme.

V květnu nás čeká setkání se seniory, zpívání a tancová-

ní s rodiči, projekt „Zoubky jako perličky“,  Den dětí na 

školní zahradě, přednášky, návštěvy hasičů a policie, foto-

grafování  s tablem předškoláků,  další dvě divadélka a roz-

loučení s předškoláky. Nesmíme také zapomenout na výlet 

do neznáma, jízdu lodí po Vltavě a ještě si s dětmi něco 

zajímavého vymyslíme.

V letošní školním roce odchází do základní školy 

šest dětí, z toho dvě máslovické, Verunka Horváthová a Jo-

rik Slejška, ostatní předškoláci jsou z Postřižína.

V příštím školním roce 2011-2012 přijde osm nových 

dětí, z toho šest z Máslovic.  Letošní situace je dosti složi-

tá, přihlásilo se mnohem více dětí, než můžeme přijmout, 

a vedení školy velkou část dětí muselo odmítnout, i když 

byla kapacita školy zvýšena  na 28 dětí. Přednost dostaly 

děti pracujících matek. 

Hana Voříšková  ředitelka, Mgr. Hana Pekárková  učitelka

Víte, jak vypadá kávovník? 
Víte, že jeho plody se podobají třešním?  
Víte ...... kdy byla založena v Praze první kavárna?
Víte ...... co je káva Arabica a Robusta?
Víte ...... kdy vznikla v Praze první kavárna?
Víte ...... proč se ve vsi ráno při přípravě kávy ozývalo 
zvláštní zvonění?
Víte ...... jak se připravují různé druhy kávy?

Tohle všechno a mnoho dalších zajímavých informací 

se dozvíte na výstavě, která právě probíhá v našem muzeu 

pod názvem, uvedeným v nadpisu. Na výstavě můžete také 

obdivovat sbírku kafemlejnků, pražíren kávy, staré reklam-

ní plakáty na kávu a kávoviny, papírové ubrousky s moti-

vem kávy a mnoho jiných zajímavých předmětů. Pro más-

lovické občany a jejich hosty organizuje muzeum zvláštní 

bezplatnou prohlídku muzea s výkladem a následnou bese-

dou u šálečku kávy mimo normální provoz muzea, a sice 

v sobotu 7. května v 16 hodin.

JEDNA Z ČETNÝCH LEGEND O KÁVĚ
Pastevec koz z Etiopie (nebo z Arábie, jak praví jiná le-

genda) si všiml, že jeho kozy spásaly z některých keřů bo-

bule podobné třešním a byly po nich čilé a bujné. 

Svůj poznatek sdělil opatovi kláštera. Ten nejdřív bobu-

le zavrhl a hodil do ohně. Z ohniště se začala linout libá 

omamná vůně. Duchovní vyhrabal ohořelá zrna, ochutnal 

je, ale byla tvrdá. Rozemlel je, ale byla příliš hořká. Zalil je 

tedy horkou vodou a byl 

první, kdo ochutnal kávu. 

Potom dával mnichům 

pít tento nálev z bobu-

lí, aby byli při nočních 

modlitbách svěžejší. 

ZE ŽIVOTA NAŠÍ MATEŘSKÉ ŠKOLY

JE LIBO KAFÍČKO?
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 Cesta Na Vartě  byla v minulých dnech zpev-

něna mletým materiálem z opravy živičného povrchu sil-

nic (tzv. recyklátem). Přičiněním pana Spisara, který staví 

domek na zahradě u této cesty, nevznikly obci touto akcí 

žádné náklady na materiál ani práci. Panu Spisarovi za tuto 

iniciativu děkujeme.

 Projekt přeložky vysokého napětí 

na nových stavebních pozemcích u zlončické silnice se 

setkal s překážkami vlastníků pozemků, kteří nechtěli dát 

souhlas s věcným břemenem pro ČEZ. Byl to pan Táčner, 

který se touto cestou pokusil prosadit změnu územního 

plánu ve svůj prospěch,  a dále Letiště Vodochody, a.s. 

bez udání důvodu. Projekt přeložky elektrického vedení 

se podařilo vyřešit u pana Táčnera bez věcného břemene 

a s Letištěm Vodochody došlo k přijetí kompromisního ře-

šení. Než bude v nové lokalitě zavedeno elektrické vedení, 

povede k pozemkům provizorní přípojka, aby mohla být 

zahájena výstavba prvních dvou domků. Přípojku zřídí pan 

Tintěra s panem Řezáčem.   

 Nové kontejnery na tříděný odpad 

byly umístěny do ulice Zahradní k ulehčení občanům z té-

to části obce. Doufáme, že bude u nich udržovat pořádek 

a že se tu nevyskytnou takové případy, jako se stalo nyní 

u kontejneru na plasty na návsi, kdy jednu třetinu kontej-

neru zabral  plastový kbelík se zbytky barvy a válečkem 

s kovovými částmi. Nádoby se zbytky barev patří do ne-

bezpečného odpadu.

 Zástupci sdružení obcí Stop letišti 
Vodochody včetně naší starostky navštívili minister-

stvo zdravotnictví a za přítomnosti hlavního hygienika a hy-

gienika Středočeského kraje jednali o ohrožování našich 

občanů hlukem v případě rozšíření vodochodského letiště. 

S uspokojením přijali zástupci sdružených obcí  oznámení, 

že uvažované zvýšení  zdravotních hlukových limitů bylo 

zamítnuto, a s uspokojením přijali ujištění, že hygienická 

služba bude velmi pečlivě a nekompromisně hodnotit ela-

borát o vlivu rozšíření letiště na životní prostředí zejména 

ze zdravotních hledisek.  

 Počet autobusových spojů se na naší 

lince do Prahy měnit nebude, i když krajský úřad trval na 

zrušení dvou spojů z úsporných důvodů, protože dostal ze 

státního rozpočtu méně prostředků. Opozice sice namíta-

la, že kraj mohl prostředky na dopravní obslužnost ušetřit 

jinde. Nakonec to dopadlo tak, že se obce na naší lince do 

Prahy dohodly s Ropidem na zachování dosavadního počtu 

linek s tím, že se zvýší příspěvek obcí na jejich fi nancování. 

Domníváme se, že je správné posilovat hromadnou osobní 

dopravu na úkor už často neúnosně rozbujelé osobní auto-

mobilové dopravy a ne stávající linky ještě rušit.

 Vítání nových občánků se uskuteční v so-

botu 14. května v 15 hodin ve společenské místnosti na 

obecním úřadě.

 Tradiční den čarodějnic se bude konat 

v sobotu 30. dubna včetně dětských her a turnaje v no-

hejbalu a zakončen bude večerním ohněm. Potřebujeme 

pomocníky na přípravu hranice. Dobrovolníci, kteří jste 

ochotní pomoci,  kontaktujte sl. Hanu Vovsovou. 

 Den svazku obcí Dolní Povltaví se 

uskuteční v sobotu 28. května v Klíčanech. Máslovice by 

měly reprezentovat týmy fotbalu, nohejbalu a vybíjené dětí. 

Věříme, že budeme schopni postavit tyto týmy a utkat se 

s ostatními obcemi. Sportovní klání budou doplněna kul-

turním programem pro děti i dospělé. Pozvánky na Den 

svazku budou včas vyvěšeny na obou nástěnkách. 

KRÁTKÉ ZPRÁVY Z OBCE

Poznamenejte si změny v provozní době knihovny: 

Duben: 12., 19.

Květen: 3., 17., 31.

Červen: 14., 28.

Červenec: 12., 19.

KNIHOVNA – ZMĚNY V TERMÍNECH
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Máslovická 
šlápota

Obec Máslovice ve spolupráci se Zlatým pruhem Polabí, o.p.s
srdečně zve na 24. ročník turistického pochodu

aneb Šlapeme do Máslovic stloukat máslo

sobota 16. dubna 2011
Trasy pro pěší (označené * možné i na kole):

20 km: Praha – Máslovice, start pod Libeňským zámečkem (8-9h)*
9 km: Kralupy n. Vlt. – Máslovice, start před vlakovým nádražím (9-9.30h)*

8 km: Odolena Voda – Máslovice, start před ZK Aero (9-9.30h)*
8 km: Klecany – Máslovice, start v Klecanech na náměstí (9-9.30 h)*

3 a 5 km: okolí Máslovic, start u muzea (10-11h)

Trasy pro cykloturisty:
37 km: Čelákovice – Máslovice, start ul.Na Hrádku, Městské muzeum (9.30-10h)
39 km: Kralupy n.Vlt. (přes Velvary) – Máslovice, start vlakové nádraží (9-9.30 h)

Popis tras na jednotlivých startech. Startovné a odměny v cíli. 

PROGRAM  NA  NÁVSI (11 – 15 hodin):
Stloukání másla, pečení jarního pečiva, zdobení perníčků,

Pletení pomlázek, tvořivé dílny, soutěže 
Burza cukrů – setkání sběratelů cukrů

Divadlo pro děti: KOUZELNÉ MALOVÁNÍ  S ČAROVÁNÍM (13 h)
Hudební country skupina Máslovické drnkačky (11-13 h)

Stánky s občerstvením a řemeslnými výrobky
SPIRITUÁL KVINTET (15-16 h)

   
Startovné (pro pěší a cykloturisty registrované na jednotlivých startech): 

60 Kč; důchodci, děti a studenti: 50 Kč. 
Vstupné pro ostatní účastníky akce: 80 Kč; důchodci, děti a studenti: 50 Kč.

V muzeu kromě stálé expozice o výrobě másla i nová výstava: Je libo kafíčko? 

Bližší inf.na tel.: 603 431 148, Adresa pořadatele: OÚ Máslovice, Pražská 18, 250 69  
www.maslovice.cz, e-mail: ou@maslovice.cz, www.polabi.com (Změna programu vyhrazena)
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Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích děje, co se vám líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali 

nebo s čím nesouhlasíte a nebo napište, co byste chtěli vědět, o čem by se mělo také psát. Uzávěrka příštího čísla 

je 31. května 2011. Příspěvky můžete předávat do schránky obecního úřadu nebo p. Chalupnému či posílat mai-

lem na adresu: ou@maslovice.cz

Na vědomost se dává….

Vydává Obecní úřad Máslovice, rediguje ing. Vladimír Chalupný, titulní list kreslil Michal Morovian. Registrová-

no na Ministerstvu kultury ČR pod číslem MK ČR E 12702. Vychází šestkrát do roka. Uzávěrka tohoto čísla je 12. 4. 

2011. Sazba Daniela Kramerová. Uveřejněné příspěvky nevyjadřují vždy názor obecního úřadu.

 Společenská kronika  

HUMANITÁRNÍ SBÍRKA PRO DIAKONII BROUMOV
se uskuteční v neděli dne 12. června mezi 16. až 18. hodinou v kabinách na hřišti. V žádném případě nenoste 

jiné věci, než jsou zde (a na letáčku, který bude na nástěnce) uvedeny! Věci musí být čisté, suché a zabalené do 

pytlů, případně krabic. Při balení myslete na to, že pytle i krabice se přenášejí, měly by být uzavřeny s možností 

uchopení.

Seznam věcí, které pomáhají a jsou tedy předmětem sbírky:

�  Letní a zimní oblečení (dámské, pánské,dětské)

�  Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, záclony 

�  Látky (minimálně 1m2, prosíme, nedávejte nám odřezky a zbytky látek)

�  Domácí potřeby-nádobí bílé i černé, skleničky- vše nepoškozené

�  Peří, péřové a vatované přikrývky, polštáře a deky

�  Obuv – veškerou nepoškozenou

V měsíci dubnu blahopřejeme panu Pavlu Galbavému, 

který slaví 16. dubna své pětapadesátiny. 

  
Druhý jubilant je sice trochu starší, ale nicméně stále čilý. 

Je to pan Stanislav Levý, který slaví 23. dubna své pětasedmdesátiny. 

Oběma přejeme tradičně mnoho dalších let ve zdraví a životní pohodě.

  
Dne 5. května slaví pětašedesátiny paní Marie Dvořáková. 

Přejeme jí upřímně, aby se jí brzy po překonání stávajících osobních problémů 

vrátila životní pohoda a v ní a ve zdraví aby prožila ještě mnoho šťastných dní.
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